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§ 1  

Val av justerare och dag för justering 

Beslut 

Ordförande Olle Burell (S) och vice ordförande Lotta Edholm 

(L) utsågs att justera protokollet från dagens sammanträde. 

Justering av protokoll ska ske senast torsdagen den 2 juni 2016. 
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§ 2   

Anmälan av protokoll från utbildningsnämndens 

sammanträde den 14 april 2016 

Beslut 

Anmälan av protokollet från utbildningsnämndens sammanträde 

den 14 april 2016, som blivit vederbörligen justerat, godkänns. 
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§ 3   

Anmälan av protokoll från utbildningsförvaltningens 

förvaltningsgrupp 10 maj 2016 

Beslut 

Anmälan av protokoll från utbildningsförvaltningens 

förvaltningsgrupp den 10 maj 2016, som blivit vederbörligen 

justerat, anmäls och läggs till handlingarna. 
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§ 4   

Anmälan av beslut från kommunfullmäktige och 

kommunstyrelsen inom nämndens verksamhetsområde 

Beslut från kommunfullmäktige och kommunstyrelsen inom 

utbildningsnämndens verksamhetsområde anmäldes. 

 
Beslut 

Anmälan läggs till handlingarna. 
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§ 5   

Anmälan av delegationsbeslut, inkomna handlingar m.m. 

Delegationsbeslut till och med den 4 maj 2016 från: 

Utbildningsdirektören 

Förskoleavdelningen 

Grundskoleavdelningen 

Gymnasieavdelningen 

Avdelningen för utveckling och samordning 

Avdelningen för ekonomi och styrning 

Avdelningen för personal- och kompetensförsörjning 

Avdelningen för uppdrag kring lärande och elevhälsa 

Beslut av nämndens ordförande 

Beslut av nämndens ordförande den 25 april 2016 i dnr 4.3.1-

2958/2016 avseende avstängning av elev. 

 

Beslut av nämndens ordförande den 25 april 2016 i dnr 1.8.1-

2539/2016 avseende yttrande till förvaltningsrätten i mål 2664-

16 

 

Beslut av nämndens ordförande den 25 april 2016 i dnr 1.8.1-

2535/2016 avseende yttrande till förvaltningsrätten i mål 2668-

16 

 

Beslut av nämndens ordförande den 25 april 2016 i dnr 1.8.1-

1388/2016 avseende yttrande till förvaltningsrätten i mål 5403-

16 

 

Beslut av nämndens ordförande den 12 maj 2016 i dnr 4.3.1-

2958/2016 avseende förlängd avstängning av elev. 

 

Beslut av nämndens ordförande den 12 maj 2016 i dnr 4.3.1-

3427/2016 avseende prövning av rektors beslut om avstängning 

av elev. 

 

Beslut av nämndens ordförande den 12 maj 2016 i dnr 3.3.1-

2628/2016 avseende beslut om tillfälligt verksamhetsförbud 

avseende huvudman för pedagogisk omsorg. 

Förvaltningsutlåtande 

Dnr 1.6.1-2593/2016, Förslag till föreskrifter i Skolverkets 

Författningssamling 

 
Beslut 

Anmälan läggs till handlingarna. 
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§ 6   

Tertialrapport Tertial 1 2016 för Utbildningsnämnden 

Beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner tertialrapport 1 2016 per 

den 30 april. Rapporten överlämnas till kommunstyrelsen. 

2. Utbildningsnämnden fastställer årsmål för indikatorer. 

3. Utbildningsnämnden föreslår att kommunstyrelsen 

godkänner föreslagen budgetjustering om totalt 19,2 mnkr 

avseende minskade intäkter för maxtaxa och 

kvalitetssäkrande åtgärder samt ökade intäkter för 

barnomsorg på obekväm arbetstid. 

4. Utbildningsnämnden föreslår att kommunstyrelsen 

godkänner omslutningsförändring avseende projektet GSIT 

2.0 om 31,0 mnkr. 

5. Utbildningsnämnden föreslår att kommunstyrelsen 

godkänner övriga omslutningsförändringar om 369,6 mnkr. 

6. Att ge förvaltningen i uppdrag att fördjupa analysen av de 

bakomliggande orsakerna till de rödmarkerade indikatorerna 

gällande andelen elever i åk 8 som förstår kunskapsmålen 

och andelen i åk 8 som upplever sig kunna arbeta i lugn och 

ro på lektionerna samt indikatorn gällande inflytande och 

delaktighet för elever i åk 2 på gymnasiet. 

7. Att därutöver anföra: 

Tertialrapport 1 2016 visar att Stockholms stads 

utbildningsförvaltning är på rätt väg och att de satsningar som 

prioriterats i gällande budget väl motsvarar de största 

utvecklingsbehoven. Det finns dock några indikatorer vars 

resultat gör oss oroliga och som därför behöver analyseras.  

 

Dels handlar det om indikatorn gällande andelen elever i åk 8 

som förstår kunskapsmålen. Denna indikator har ökat något 

sedan 2015 men befinner sig ändå på en alltför låg nivå. Vi vill 

veta mer om bakgrundsfaktorerna och vad som eventuellt brister 

i utbildningen. En annan fråga är om indikatorn är felformulerad 

och om det så fall finns bättre sätt att mäta hur väl elever förstår 

vad som förväntas av dem, så att metoder kan utvecklas. 

  

Dels handlar det indikatorn som mäter 8:ornas upplevelse av att 

kunna arbeta i lugn och ro på lektionerna. Indikatorns siffror är 

bättre än föregående år, men det är fortfarande alltför låga 

nivåer. Vad är de bakomliggande faktorerna till de låga 

nivåerna? Är frågan inadekvat formulerad? Studiero är 

avgörande för elevens möjlighet att klara kunskapsmål i skolan 

och ökad insikt behövs för att vi ska kunna rikta insatserna rätt. 

  

Slutligen handlar det om indikatorn gällande gymnasieelevers 

upplevelse av delaktighet och inflytande i åk 2. Detta är en 

indikator som sjunker 2016 och som ligger på mycket låga 
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nivåer; 39 % vilket ska jämföras med målet om 50 %. 

Gymnasieutbildningen ställer krav på delaktighet och stort 

ansvarstagande i skolarbetet. Som underlag för utvecklingen av 

stadens gymnasieverksamhet behöver vi en fördjupad analys 

kring detta. 

 

I undersökningen av indikatorerna vill vi kunna se max och 

min-värden i jämförelsen av skolorna, dvs titta på skillnader 

mellan skolor och/eller klasser i analysen för att se om det finns 

goda exempel och vad eventuella framgångsfaktorer i så fall är. 
Förvaltningens arbete med ovanstående äger hög prioritet och 

ska återrapporteras till nämnden i september månad. 

8. Omedelbar justering. 
 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

9 maj 2016 månad 2016, dnr 1.2.1-1210/2016. 

 

Utbildningsförvaltningen bedömer att nämnden i huvudsak 

kommer att uppnå angivna mål och i hög grad bidra till att 

kommunfullmäktiges mål för stadens verksamheter uppnås. Så 

här långt kan inga större verksamhetsmässiga avvikelser 

konstateras. De i verksamhetsplanen angivna uppdragen och 

aktiviteterna genomförs som planerat och en mängd insatser 

pågår, som anknyter till nämndens prioriterade områden. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning 

i samverkan med övriga avdelningar. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden godkänner tertialrapport 1 2016 per 

den 30 april. Rapporten överlämnas till kommunstyrelsen. 

2. Utbildningsnämnden fastställer årsmål för indikatorer. 

3. Utbildningsnämnden föreslår att kommunstyrelsen 

godkänner föreslagen budgetjustering om totalt 19,2 mnkr 

avseende minskade intäkter för maxtaxa och 

kvalitetssäkrande åtgärder samt ökade intäkter för 

barnomsorg på obekväm arbetstid. 

4. Utbildningsnämnden föreslår att kommunstyrelsen 

godkänner omslutningsförändring avseende projektet GSIT 

2.0 om 31,0 mnkr. 

5. Utbildningsnämnden föreslår att kommunstyrelsen 

godkänner övriga omslutningsförändringar om 369,6 mnkr. 

6. Omedelbar justering. 
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Yrkande 

Ordföranden Olle Burell (S) och ledamöterna Ingegerd 

Akselsson Le Douaron (MP) och Edith Ringmar af Forselles (V) 

framlade ett eget föreslag till beslut och yrkade bifall till detta. 

 

Vice ordföranden Lotta Edholm (L), ledamoten Markus 

Nordström (M) och tjänstgörande ersättaren John Kåberg (C) 

framlade ett eget förslag till beslut och yrkade bifall för detta. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med gemensamma 

yrkandet från Socialdemokraterna, Miljöpartiet och 

Vänsterpartiet. 

 
Reservation 

Markus Nordström m.fl. (M), Lotta Edholm m.fl. (L) och John 

Kåberg (C) reserverade sig mot nämndens beslut till förmån för 

eget förslag: 

 
att  delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut. 

att  därutöver anföra följande: 

 

Antalet indikatorer har ökat för i år och är nu uppe i närmare 80 

stycken. Vi ställer oss tveksamma till huruvida att ha så många 

indikatorer som möjligt verkligen gör det enklare att utvärdera 

verksamheten, eller om det kan leda till motsatsen 

 

Förvaltningen räknar dessutom med att i princip alla mål 

kommer att uppfyllas. På de indikatorer som hittills saknar 

dokumenterat utfall (ex. resultat avseende kunskaper, betyg etc.) 

blir förvaltningens prognos att årsmålen helt uppfylls. I flera fall 

ter sig detta märkligt då varken utfallet för 2015 eller för T1 

2016 tyder på att så skulle vara fallet. Vi skulle gärna se en mer 

utförlig redovisning och analys av varför man drar dessa 

slutsatser. 

 

I övrigt så har utfallet på de indikatorer som är hämtade från 

brukarundersökningarna inte nått upp till målen, vilket såklart är 

beklagligt. Ett fortsatt bekymmersamt område avser indikatorerna 

vad gäller trygghet och studiero. Det är oroväckande att en så låg 

andel av eleverna anser att det råder studiero och att de kan 

koncentrera sig på sitt lärande på lektionerna. 
 

I föreliggande tertialrapport framgår att 10 ansökningar som 

gäller att starta nya verksamheter inom fristående förskola och 

pedagogisk omsorg kommit in till förvaltningen. En markant 

nedgång jämfört med samma period förra året, då 30 

ansökningar kom in. Detta är oroande men inte oväntat.  
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Stockholm styrs nu av en majoritet med en politik som är tydligt 

fientlig till fristående huvudmän, och inte bara på förskolesidan. 

Den kommunala skolan ska vara den bästa, enligt 

skolborgarrådet – med betoning på kommunal. Stadens 

yttranden om friskoleetableringar har sedan maktskiftet ändrat 

tonläge: i många fall har friskoleetableringar ansetts kunna 

påverka stadens skolväsende negativt. Detta är väldigt 

problematiskt. Stockholm står inför en mycket stor 

elevantalsökning. Om alla dessa elever ska få en bra skolgång 

måste fristående såväl som kommunala skolor ges bra 

förutsättningar att verka, konkurrera och erbjuda en utbildning i 

världsklass. Att istället låta de ideologiska skygglapparna diktera 

valfrihetsmotståndet är tråkigt för Stockholms befintliga och 

tillkommande elever. Men de riskerar också att leda till, när färre 

utövare tillåts bidra, att trängseln i skolorna och därmed 

klasstorlekarna ökar.  
 

Förvaltningen har tidigare varnat för att skolpengens andel av 

schablonen – det vill säga de resurser som skolorna har för 

undervisningen – kommer att behöva sänkas för att finansiera 

ökade lokalkostnader i takt med skolutbyggnaden.  För 2017 

handlar det om 94 miljoner kronor, för 2018 om 19 miljoner 

kronor och för 2019 om 85 miljoner kronor som behöver tas ur 

skolornas resurser för undervisning. En sänkt skolpeng är inte 

bara illa för undervisningen, utan innebär också att det inte finns 

utrymme för särskilda satsningar på till exempel lärarlöner 

framöver. Förlorarna är Stockholms elever, lärare, skolledare, 

och föräldrar. 

 
Ersättaryttrande 

Jenny Sandsten (Fi) instämde i nämndens beslut utifrån det 

gemensamma förslaget till beslut från Socialdemokraterna, 

Miljöpartiet och Vänsterpartiet. 

 
Ersättaryttrande  

Christian Carlsson (KD), som hänvisade till reservationen 

gemensamt från Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet, 

anmälde därutöver ett ersättaryttrande enligt nedan: 

 

Antalet indikatorer för att följa upp och utvärdera 

Utbildningsnämndens verksamhet har ökat och är nu uppe i 

närmare 80 stycken. Vi ställer oss för det första tveksamma till 

om så många indikatorer som möjligt verkligen gör det enklare 

att utvärdera verksamheten, eller om det snarare kan leda till 

motsatsen. Vi är också skeptiska till flera av indikatorernas 

relevans för att utvärdera kvaliteten i nämndens verksamhet.  

 

Det finns anledning att vara skeptisk till flera av de indikatorer 

som tidigare fastställts, exempelvis den att mäta andelen elever 
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som är nöjda med hur de får vara med och ”påverka hur vi 

arbetar under lektionerna”. Vi menar att det är läraren och inte 

eleverna som ska påverka hur man arbetar under lektionerna. Vi 

ifrågasätter också den indikator som nu ska fastställas, ”andel 

grundskollärare med kompetens inom 

genuspedagogik/normkritik”. Jämställdhet är redan idag en 

självklar del av skolans värdegrund, det ingår som en del av 

uppdraget för samtliga lärare och det är därför mycket oklart hur 

den föreslagna indikatorn ska kunna följas upp på ett rättvisande 

och relevant sätt. 
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§ 7   

Inriktningsbeslut om kapacitetsökning i kök och matsal 

samt ventilationsåtgärder på Hökarängsskolan 

Beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

inriktningsförslag om kapacitetsökning i kök och matsal 

samt ventilationsåtgärder på Hökarängsskolan, till en 

uppskattad projektkostnad om ca 28,6 mnkr, med en 

tillkommande hyra, år ett, om ca 1,96 mnkr. 

2. Utbildningsnämnden uppdrar åt utbildningsförvaltningen att 

återkomma med ett förslag till genomförandebeslut. 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

15 april 2016, dnr 1.5.3-8916/2014. 

 

Hökarängsskolan står inför ett stort renoveringsprojekt. SISAB, 

som är fastighetsägare, ska under åren 2017-2019 renovera och 

förbättra ventilation, el, avlopp, fönster, ytskikt, värme samt att 

man ska dränera. Eleverna kommer under renoveringen att få 

utrymma lokalerna. Planen är att de ska flytta till Kvickentorps-

skolan. Enligt kapacitetsutredningen skulle skolan, med ökad 

kapacitet i matsal/kök och ventilation, kunna rymma 710 elever. 

Utöver den kostnad som redovisas i detta utlåtande kommer ett 

antal mindre kostsamma åtgärder att kompletteras till utlåtandet 

inför genomförandeärendet. Dessa kostnader beräknas dock vara 

betydligt lägre än de som redovisas för ombyggnation av kök 

och matsal och ha marginell inverkan på hyreskostnaden. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning 

och grundskoleavdelningen i samarbete med SISAB. 

Skolledning samt huvudskyddsombud har deltagit i 

projektmöten och processen. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

inriktningsförslag om kapacitetsökning i kök och matsal 

samt ventilationsåtgärder på Hökarängsskolan, till en 

uppskattad projektkostnad om ca 28,6 mnkr, med en 

tillkommande hyra, år ett, om ca 1,96 mnkr. 

2. Utbildningsnämnden uppdrar åt utbildningsförvaltningen att 

återkomma med ett förslag till genomförandebeslut. 
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Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta. 
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§ 8   

Genomförande av ombyggnad av Söderholmsskolan 

Beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner utbildningsförvaltningens 

genomförandeförslag om ombyggnad av Söderholmsskolan 

till en bedömd projektkostnad om cirka 17 mnkr med ett 

bedömt hyrestillägg för första året om cirka 970 tkr. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

21 april 2016, dnr 2.6.3-4791/2015. 

 

På Söderholmsskolan finns i dag ett behov av att effektivisera 

och underhålla de befintliga lokalerna. Förvaltningen föreslår att 

lokalerna i Söderholmsskolan effektiviseras samt att äldre 

uttjänta paviljonger avvecklas. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning 

och grundskoleavdelningen i samarbete med SISAB, 

representanter från skolledningen samt ett samordnande 

huvudskyddsombud. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden godkänner utbildningsförvaltningens 

genomförandeförslag om ombyggnad av Söderholmsskolan 

till en bedömd projektkostnad om cirka 17 mnkr med ett 

bedömt hyrestillägg för första året om cirka 970 tkr. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta. 
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§ 9   

Inhyrningsmedgivande för paviljongetablering Nya 

Elementar 

Beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens förslag om 

att uppföra två paviljonger på Nya Elementars skola, 

fastigheten Futharken 2, till en uppskattad projektkostnad 

om cirka 8,9 mnkr, motsvarande en tillkommande 

hyreskostnad om cirka 1,5 mnkr beräknat för det första 

helåret och en hyreskostnad om 3,6 mnkr beräknat för det 

andra helåret.  

2. Utbildningsnämnden begär hos kommunstyrelsens 

ekonomiutskott medgivande att uppföra två paviljonger på 

Nya Elementars skola, fastigheten Futharken 2, till en 

uppskattad projektkostnad om cirka 8,9 mnkr, motsvarande 

en tillkommande hyreskostnad om cirka 1,5 mnkr beräknat 

för det första helåret och en hyreskostnad om 3,6 mnkr 

beräknat för det andra helåret.  

3. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

3 maj 2016, dnr 1.3.2-1677/2016. 

 

Nybyggnation av bostäder i Brommaområdet har resulterat i ett 

behov av ytterligare elevplatser i området. Utökad kapacitet är 

också behövligt för att tillförsäkra skolplatser för att möta det 

ökade elevantalet med anledning av nyanlända. De befintliga 

skolorna i området har nått sin övre kapacitet inom befintliga 

lokaler. Ytterligare elevplatser behövs därför till terminstarten 

2016 och för att lösa det akuta behovet föreslår förvaltningen 

inhyrning av två paviljonger på Nya Elementars skolas skolgård 

om total 1 244 kvm, till en uppskattad projektkostnad om cirka 

8,9 mnkr, motsvarande en beräknad första årshyra om cirka 1,5 

mnkr och en hyreskostnad om 3,6 mnkr beräknat för det andra 

helåret. Avsikten är att paviljongerna uppförs i två etapper, där 

den första etappen ska omfatta en paviljong med fyra klassrum 

och en kapacitet för 120 elever att stå färdig till höstterminen 

2016. Den andra etappen innebär att en ytterligare paviljong 

byggs innefattande sex klassrum och kapacitet för ytterligare 

180 elever att stå färdig till höstterminen 2017.  

 

Förvaltningens förslag om inhyrning av paviljonger avser att 

lösa det akuta behovet av ytterligare elevplatser fram till dess att 

en slutlig lösning finns. 
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Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning 

och grundskoleavdelningen i samarbete med SISAB. Samråd 

med statsledningskontoret, huvudskyddsombud och ledningen 

på Nya Elementars skola har skett.  

 

Det är av största vikt att paviljongetableringen i etapp ett är 

färdig till terminsstart hösten 2016. Då den tidigare tilltänkta 

paviljongleverantören inte kunnat utlova leverans till skolstart 

har förvaltningen och SISAB fört dialog för att hitta en lösning. 

För att tillsäkra att paviljongen är uppställd till terminsstarten 

har förvaltningen och SISAB beslutat att en paviljong, initialt 

avsedd för en annan skola, flyttas till Nya Elementar. SISAB har 

utfäst att paviljongen därmed kommer att vara färdigställd till 

terminsstart hösten 2016. Med anledning av detta revideras 

tidigare tjänsteutlåtande daterat den 3 maj 2016. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens förslag om 

att uppföra två paviljonger på Nya Elementars skola, 

fastigheten Futharken 2, till en uppskattad projektkostnad 

om cirka 8,9 mnkr, motsvarande en tillkommande 

hyreskostnad om cirka 1,5 mnkr beräknat för det första 

helåret och en hyreskostnad om 3,6 mnkr beräknat för det 

andra helåret.  

2. Utbildningsnämnden begär hos kommunstyrelsens 

ekonomiutskott medgivande att uppföra två paviljonger på 

Nya Elementars skola, fastigheten Futharken 2, till en 

uppskattad projektkostnad om cirka 8,9 mnkr, motsvarande 

en tillkommande hyreskostnad om cirka 1,5 mnkr beräknat 

för det första helåret och en hyreskostnad om 3,6 mnkr 

beräknat för det andra helåret.  

3. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta. 
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§ 10   

Elevhälsa 

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr 106-12/2016 
 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

2. Att därutöver anföra: 

För att klara skolan måste man som elev må bra och känna sig 

trygg. Vår vision för elevhälsan är att det alltid ska finnas en 

dörr att knacka på. Det är en fråga om daglig tillgänglighet. I de 

två senaste budgetar som staden antagit har ett kraftigt tillskott 

skjutits till skolan för att tillse att det ska finns tillräckligt med 

personal på varje skola för att göra det möjligt.  

 

Utveckling av kvaliteten i elevhälsan är en av majoritetens 

främsta prioriteringar. Stockholms stad har inte tidigare legat i 

framkant vad gäller elevhälsa. Det vill vi ändra på. Vi vill se ett 

elevhälsoteam på varje skola som minst består av skolkurator, 

skolpsykolog, skolläkare, skolsköterskor och specialpedagoger. 

Elevhälsoteamens arbete ska ledas av rektor och elevhälsans 

perspektiv ska vara integrerad i skolans alla verksamheter och 

vara ett stöd för läraren. Elevhälsan ska vidare arbeta 

normkritiskt för nå och arbeta med alla elever som mår dåligt. 

För att klara sitt uppdrag om en hög kvalitativ elevhälsa behöver 

skolorna vara skickliga på samverkan med vårdnadshavare, 

inom skolan, med landsting och med andra aktörer inom 

kommunen. 

3. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

27 april 2016, dnr 1.6.1-609/2016. 

 

Erik Slottner (KD) har skrivit en motion om elevhälsa där han 

vill stärka elevhälsan och föreslår till kommunfullmäktige att en 

elevhälsogaranti inrättas. Elevhälsogarantin ska innebära att alla 

elever i behov av stöd ska få det inom 24 timmar från att en 

första kontakt har tagits. Motionären vill också att arbetet med 

elevhälsa på nätet ska vidareutvecklas. 

 

Förvaltningen vill understryka vikten av elevhälsoarbetet i 

skolan och anser att detta är ett prioriterat område. Ett 

förvaltningsövergripande projekt har genomförts där 

grundskolor och gymnasieskolor deltagit i utveckling och 

systematisering av arbetet. 

 

 



 Sammanträdesprotokoll 

Nr 05/2016 

Sida 19 (40) 

2016-05-19 

 

 

 

 

Utbildningsnämnden 

 

stockholm.se 

 

Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom gymnasieavdelningen i samverkan 

med grundskoleavdelningen. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Yrkande 

Ordföranden Olle Burell (S) och ledamöterna Ingegerd 

Akselsson Le Douaron (MP) och Edith Ringmar af Forselles (V) 

framlade ett eget föreslag till beslut och yrkade bifall till detta. 

 

Vice ordföranden Lotta Edholm (L), ledamoten Markus 

Nordström (M) och tjänstgörande ersättaren John Kåberg (C) 

framlade ett eget förslag till beslut och yrkade bifall för detta. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med gemensamma 

yrkandet från Socialdemokraterna, Miljöpartiet och 

Vänsterpartiet. 

 
Reservation 

Markus Nordström m.fl. (M), Lotta Edholm m.fl. (L) och John 

Kåberg (C) reserverade sig mot nämndens beslut till förmån för 

eget förslag: 

 

att   nämnden tillstyrker motionen. 

att  därutöver anföra: 

 

Alltför många barn och unga, inte minst flickor, drabbas av 

olika former av psykisk ohälsa. Det finns flera olika orsaker till 

detta, men elevhälsan gör en betydelsefull insats för att hjälpa 

barn och unga att må bättre, vilket är värdefullt för den enskilde 

och samtidigt bidrar till att fler kan tillgodogöra sig 

undervisningen i skolan.  

 

Med anledning av den psykiska ohälsans utbredning bland barn 

och unga är det positivt att förvaltningen understryker vikten av 

elevhälsoarbetet i skolan. Det är också positivt att man är av 

uppfattningen att elever ska få stöd så snart som möjligt, men 

det är märkligt att man påstår att förslaget om en 

elevhälsogaranti inte skulle vara genomförbart.   

 

Motionen handlar om att stärka elevhälsan genom att införa en 

elevhälsogaranti som innebär att alla elever i behov av stöd 
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garanteras en första kontakt, inom 24 timmar från det att hjälp 

har sökts. En snabb återkoppling till den som är i behov av stöd 

kan för det första vara fullständigt avgörande. För det andra 

skulle en sådan prioritering som elevhälsogarantin innebär, i 

förlängningen också medföra att resurser inom den 

specialiserade barn- och ungdomspsykiatrin kan frigöras, och 

användas för de barn och unga som har mer omfattande behov. 

Vi anser därför att motionen om att införa en elevhälsogaranti 

ska bifallas. 

 
Ersättaryttrande 

Jenny Sandsten (Fi) instämde i nämndens beslut utifrån det 

gemensamma förslaget till beslut från Socialdemokraterna, 

Miljöpartiet och Vänsterpartiet. 

 
Ersättaryttrande  

Christian Carlsson (KD) hänvisade till reservationen gemensamt 

från Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet. 
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§ 11   

Bättre diagnostisering av dyslexi i Stockholms förskolor 

och skolor 

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr 106-12/2016 
 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen.  

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

1 april 2016, dnr 1.6.1-608/2016. 

 

Erik Slottner (KD) föreslår i en motion att förvaltningen ska få i 

uppdrag att göra en sammanställning av kunskapsläget 

beträffande diagnostiseringen av dyslexi samt med 

utgångspunkt i sammanställningen utveckla stadsgemensamma 

metoder och rekommendationer för tidig upptäckt av läs- och 

skrivsvårigheter.  

 

Utbildningsförvaltningen väljer att lämna synpunkter på de 

förslag i motionen som berör nämndens verksamheter 

grundskola och gymnasieskola.  

 

Förvaltningen anser att skolorna har kunskaper och utarbetade 

metoder för att upptäcka elever med läs- och skrivsvårigheter. 

Genom att använda Skolverkets bedömningsmaterial, 

kommunicera resultaten och erbjuda skolorna fortbildning 

riktade till alla lärare finns goda förutsättningar för att möta 

elever med språk-, läs- och skrivsvårigheter i Stockholms 

kommunala grund- och gymnasieskolor. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom grundskoleavdelningen i samverkan 

med gymnasieavdelningen. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen.  

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Yrkande 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag. 
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Vice ordföranden Lotta Edholm (L), ledamoten Markus 

Nordström (M) och tjänstgörande ersättaren John Kåberg (C) 

framlade ett eget förslag till beslut och yrkade bifall för detta. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med hans yrkande. 

 
Reservation 

Markus Nordström m.fl. (M), Lotta Edholm m.fl. (L) och John 

Kåberg (C) reserverade sig mot nämndens beslut till förmån för 

eget förslag: 

 

att   nämnden tillstyrker motionen. 

att  därutöver anföra: 

 

Det finns olika uppfattningar om hur man bäst utreder läs- och 

skrivsvårigheter. Olika yrkesgrupper – logopeder, psykologer 

och specialpedagoger – använder olika modeller vars resultat 

inte alltid sammanfaller. Det är bra att utbildningsförvaltningen 

gör bedömningen att skolorna har kunskaper och utarbetade 

metoder för att upptäcka elever med läs- och skrivsvårigheter, 

men vi menar likväl att en sammanställning av kunskapsläget 

beträffande diagnostisering av dyslexi hade varit värdefull för 

att kunna sprida goda exempel och ytterligare utveckla stadens 

metoder för att upptäcka läs- och skrivsvårigheter.     

 

I alltför många skolor upptäcks inte de elever som behöver extra 

stöd i tid. I vissa fall upptäcks behoven, men först alldeles för 

sent. En felaktig bedömning får dessvärre allvarliga 

konsekvenser för den enskilda eleven och staden måste därför 

arbeta strukturerat och mer konsekvent med varje barn för att 

tidigt upptäcka elever som är i behov av särskilt stöd. Stockholm 

bör exempelvis möjliggöra för screening av elever i övergång 

mellan förskola och grundskola i syfte att tidigt upptäcka och 

sätta in åtgärder för elever med dyslexi. Detta har visat sig 

framgångrikt i andra länder och är ett bra verktyg för att tidigt 

identifiera de elever som behöver extra stöd. 

 

Vi anser därför att motionen, om att ge utbildningsförvaltningen 

i uppdrag att göra en sammanställning av kunskapsläget 

beträffande diagnostisering av dyslexi samt att med 

utgångspunkt i denna utveckla metoder och rekommendationer 

för tidig upptäckt av läs- och skrivsvårigheter, ska bifallas. 

 
Ersättaryttrande  

Christian Carlsson (KD) hänvisade till reservationen gemensamt 

från Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet. 
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§ 12   

Låt fler forma framtiden! 

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr 110-499/2016 
 
Beslut 

1. Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden överlämnar 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

19 april 2016, dnr 1.6.1-2492/2016. 

 

2014 års Demokratiutrednings uppdrag har varit att utreda hur 

engagemanget inom den representativa demokratin kan öka och 

breddas samt hur individens möjligheter till delaktighet i och 

inflytande över det politiska beslutsfattandet mellan de allmänna 

valen kan stärkas. Utredningen behandlar också frågor om ungas 

politiska representation, delaktighet och inflytande. 

 

Kommunstyrelsen har för yttrande remitterat betänkande Låt 

fler forma framtiden! (SOU 2016:5). Förvaltningen har valt att 

fokusera på utredningens förslag kring unga (kapitel 14) och 

ställer sig bakom förslagen i dessa frågor. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom gymnasieavdelningen i samverkan 

med grundskoleavdelningen samt avdelningen för uppdrag kring 

lärande och elevhälsa. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden överlämnar 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Yrkande 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

 

Vice ordföranden Lotta Edholm (L) framlade ett eget förslag till 

beslut och yrkade bifall för detta. 

 

Ledamoten Markus Nordström (M) framlade ett eget förslag till 

beslut och yrkade bifall för detta. 

 

Tjänstgörande ersättaren John Kåberg (C) framlade ett eget 

förslag till beslut och yrkade bifall för detta. 
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Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med hans yrkande. 

 
Reservation 

Markus Nordström m.fl. (M) reserverade sig mot nämndens 

beslut till förmån för eget förslag: 

 

att  förvaltningens förslag till beslut godkänns delvis. 

att  därutöver anförs följande som svar på remissen från 

kommunstyrelsen: 

 

I regeringens demokratiutredning ”Låt fler forma framtiden!” 

lyfts viktiga aspekter om representation, delaktighet och politisk 

inflytande i det svenska samhället. Vi delar uppfattningen om 

vikten av att stärka människors egenmakt samt att individer ska 

kunna påverka den politiska maktutövningen oavsett kön, 

hudfärg, språklig, etnisk eller religiös tillhörighet, 

funktionsnedsättning, sexuell läggning, ålder eller 

socioekonomisk status.  

 

Demokrati är kärnan i vårt samhälle och hör till ett av de 

viktigaste värden vi har. Tolerans, öppenhet och respekt för 

människors olika livsstil förverkligas bäst i det samhälle 

som värnar frihet, rättvisa och de demokratiska processerna. 

Vi vill att varje person ska känna att han eller hon styr över 

sin egen vardag. Det innebär bland annat att flytta beslut 

från politikerna till medborgarna. Vi värnar samtidigt om det 

representativa styrelsesättet där de förtroendevalda 

politikerna är medborgarnas företrädare. 

 

De slutsatser som presenteras i demokratiutredningen kräver en 

bred politisk förankring då stabilitet är eftersträvansvärt när det 

gäller politiska och demokratiska styrmodeller. Vissa förslag 

som anges strider dessvärre mot väletablerade demokratiska 

principer som länge legat till grund i Sveriges politiska system 

samt mot principer om den representative demokratin. Dessa 

förslag, däribland att kommuner ska kunna genomföra en 

försöksverksamhet med rösträtt från 16 år i valen 2018 och 2022 

och inrättandet av så kallade folkmotioner, står vi inte bakom. 

 

Den demokratiska utformningen av vårt politiska system 

behöver debatteras och diskuteras ofta för att dess legitimitet ska 

kunna accepteras, delas av alla, fortsatt vitaliseras och 

fördjupas så att alla har chansen att göra sin röst hörd.  Att i 

allt för stor omfattning och i all för stor hast förändra den 

demokratiska och politiska styrningen med nya system som inte 

har någon politisk tradition i vare sig Stockholms stad eller 
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Sverige i övrigt skulle dock vara en stor apparat och vara ett allt 

för stort steg att ta på en gång. 

 

 
Reservation 

Lotta Edholm m.fl. (L) reserverade sig mot nämndens beslut till 

förmån för eget förslag: 

 

att  som svar på remissen anföra följande: 

 

Utredningen lägger fram ett stort antal förslag som berör både 

formella och informella arenor för demokratin, på så väl 

nationell som lokal nivå. Vi vill allmänt precis som utredningen 

betona vikten av att arbeta för att få in nya medborgare, såväl 

ungdomar som invandrare, i demokratin. Såväl skolan som 

partierna, civilsamhället och offentliga myndigheter har en 

viktig uppgift att sprida kunskap om hur demokratin fungerar 

och vilka rättigheter man har som medborgare i det svenska 

samhället. Att ge stöd till organisationer och initiativ som syftar 

till att utbilda nya medborgare i hur demokratin fungerar är en 

viktig del i detta. 

 

Vi vill vidare beröra några av de förslag som har störst betydelse 

för den kommunala demokratin, i den ordning de förekommer i 

utredningen. 

 

De förtroendevalda och den sociala representativiteten 

 

Vi har svårt att se hur partierna i fullmäktige skulle kunna 

samordna sina nomineringsprocesser för att uppnå jämställda 

kommunala bolagsstyrelser. Vägen till en mer jämställd 

sammansättning av kommunala bolagsstyrelser måste istället gå 

via ett aktivt jämställdhetsarbete inom varje respektive parti. Det 

är också oklart vad utredningens förslag om att nominera en 

kvinna och en man för varje post egentligen innebär och hur det 

praktiskt skulle förverkligas. Det tycks som att 

representantskapet, medlemsmötet eller annat nominerande 

organ alltså skulle nominera två personer, där sedan 

valprocessen i fullmäktige innebär att en av dem väljs. I så fall 

innebär förslaget att partiets medlemmar får sämre möjligheter 

att påverka vem som företräder partiet, vilket verkar strida mot 

utredningens ansats i övrigt. Detta tycks också värst drabba de 

mindre partierna, som ofta bara har en representant i en nämnd 

eller bolagsstyrelse. Det måste också på något sätt avgöras vilka 

partier som ska företrädas av en kvinnlig respektive manlig 

kandidat. 
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De förtroendevaldas villkor 

 

Vi anser inte att det är aktuellt för Stockholms del att prova 

direktval till geografiska nämnder, i vår kommuns fall 

stadsdelsnämnderna. Vi välkomnar att utredningen har tagit 

intryck av de problem helt direktvalda nämnder skulle kunna 

medföra i en kommun som Stockholm. Men att experimentera 

med ett blandat valsätt där vissa mandat tillsätts av fullmäktige 

och andra direkt av väljarna, som utredningen föreslår, riskerar 

att leda till en kanske ännu oklarare ansvarsfördelning. 

 

Stopptider för kommunala möten är ofta en bra idé. Vi 

tillstyrker förslagen om att lätta på bosättningsreglerna för 

fullmäktigeledamöter. I synnerhet i Stockholmsregionen gör 

bosättningsreglerna att det är svårt för yngre personer att sitta i 

kommunfullmäktige i de mindre kranskommunerna utan att bli 

starkt begränsade i sin jakt på bostad. Vi tillstyrker också 

förslaget om att möjliggöra för hel- eller deltidsarvoderade 

förtroendevalda att vara föräldralediga. I Stockholm tillämpas 

denna ordning redan idag. 

 

Den lokala politikens organisering 

 

Vi ställer oss tveksamma till idén om ett demokratibokslut. Det 

tycks alltså vara ett slags granskning av korrektheten och 

utförligheten i den redovisning som nämnderna lämnar till 

fullmäktige. Det torde i första hand vara en sak för revisorerna 

att granska. Vi vill starkt avråda från att ett sådant uppdrag 

lämnas till valnämnden. Det är av mycket stor vikt att 

valnämndens renodlat valadministrativa roll värnas. 

 

Vad gäller förslaget om att en eller ett par gånger per år anordna 

allmänpolitiska debatter i fullmäktige så torde det förslaget vara 

tillgodosett genom budgetdebatten varje år, liksom genom 

fullmäktiges frågestunder. 

 

Det förstärkta folkinitiativet 

 

Liberalerna ställer sig tveksamma till utredningens 

rekommendation om att partierna i fullmäktige ska komma 

överens före en lokal folkomröstning om villkoren för att 

respektera valresultatet, och att en riktlinje för ett löfte om att 

respektera folkviljan bör vara 50 procents valdeltagande. Det 

finns en rad faktorer som gör att en sådan riktlinje inte alltid är 

lämplig. Valdeltagandet i de kommunala valen är på 83 procent 

betydligt högre. Vissa stora ärenden kan vara av en sådan 

omfattning att de påverkar kommunens verksamhet under lång 

tid och inom ett flertal verksamhetsområden, och kan till och 

med komma att utgöra huvudtemat under en kommunal 
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valkampanj. Då bör det vara partierna obetaget, i synnerhet om 

valresultatet knappt överstiger 50 procent och folkviljan är 

splittrad, att utifrån det mandat som väljarna gett dem i 

kommunalvalet ta ansvar för helheten även om det strider mot 

resultatet i en folkomröstning. 

 

Medborgarförslag och folkmotion 

 

Vi ställer oss avvaktande till förslaget om folkmotioner. 

Nuvarande ordning med medborgarförslag till 

stadsdelsnämnderna fungerar i huvudsak bra – i vart fall skulle 

det innebära en mycket stor förändring att ersätta dessa med 

folkmotioner. 

 

Eftersom Stockholm är en så pass stor kommun kommer antalet 

folkmotioner förmodligen att vara begränsat. Förslag som kan 

mobilisera flera tusen invånare kommer förmodligen att härröra 

sig till ärenden som redan är föremål för politisk behandling – 

till exempel byggprojekt. Det finns en risk att det skapas falska 

förhoppningar om vilken möjlighet som finns att på motionsväg 

påverka ett ärende som har en lagstadgad gång. 

 

Ungas delaktighet och inflytande 

 

Liberalerna vill avstyrka förslaget om försöksverksamhet med 

sänkt rösträttsålder till 16 år vid de kommunala valen. Vi anser 

att det fortfarande är angeläget att det finns en koppling mellan 

den allmänna myndighetsåldern och de rättigheter och 

skyldigheter som det politiska medborgarskapet medför. 

Däremot bör rösträtten i kommunala val gälla från och med det 

år man fyller 18, istället för dagen. För att sänka den effektiva 

åldern för rösträttsdebut bör också skilda valdagar återinföras. 

Som utredaren konstaterar har Sverige långt mellan valen och 

den representativa demokratin skulle må bra av att demokratins 

mekanismer fick komma till användning oftare. 

 

Delaktighet och inflytande för personer med 

funktionsnedsättning 

 

Vi tillstyrker förslagen om större möjligheter till assistans och 

service för att underlätta för personer med funktionsnedsättning 

att utöva kommunala förtroendeuppdrag. Vi uppmanar 

regeringen att återkomma med förslag för att garantera att 

kommunala möteslokaler är tillgängliga för personer med 

funktionsnedsättning. Det bör inte bara gälla möteslokaler för 

kommunala organ utan även samråd, konferenser och andra 

möten som anordnas av kommunen. 
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En fråga som utredningen inte berör men som gott kunde ha 

tagits upp rör möjligheten för ledamöter i funktionshindersråd 

att få arvode och kompensation för förlorad arbetsinkomst på 

samma villkor som partipolitiskt tillsatta ledamöter av samma 

råd. 

 

Övrigt 

 

Att upprätthålla legitimiteten hos demokratin är som 

utredningen konstaterar en central uppgift. Även om det inte har 

varit föremål för utredningens uppdrag vill vi ta upp vikten av 

att arbeta mot valfusk och andra former av oredligt förfarande 

vid val. Regeringen bör överväga förslag som skärper 

valhemligheten, liksom att förbjuda personer som dömts för 

otillbörligt verkande vid röstning att vara valbara vid 

nästkommande allmänna val. 

 
Reservation 

John Kåberg (C) reserverade sig mot nämndens beslut till 

förmån för eget förslag: 

 

att  utbildningsnämnden godkänner delvis förvaltningens 

förslag till beslut. 

att  i övrigt anförs följande: 

 

En fri samhällsdebatt i kombination med ett folkligt 

styrelseskick där alla människors möjlighet till insyn och 

inflytande i politiska processer värnas är viktiga hörnstenar i ett 

demokratiskt samhälle. Det kommunala självstyret inte bara är 

en del av utan också en förutsättning för demokratin i Sverige 

som helhet. Reformer som berör utövande av politisk makt i 

landets kommuner bör genomföras med stor respekt för det 

kommunala självstyret och för demokratiska principer. 

 

I betänkandet finns en rad förslag och överväganden som syftar 

till att underlätta för fler att engagera sig politiskt. Det handlar 

bland annat om insatser för att stärka kunskaper om kommunalt 

beslutsfattande, ge möjlighet till föräldraledighet från politiska 

uppdrag och öka tillgängligheten och delaktigheten för 

människor med funktionsnedsättning. Detta är välkomna 

förslag. Centerpartiet välkomnar också att utredaren föreslår en 

ökad möjlighet för allmänheten att använda allmänna lokaler. 

Det kan ge många positiva effekter och bidra till kreativitet, inte 

minst inom kulturen och för företagsamheten.  

Vissa av utredarens förslag tål dock att problematiseras. Till 

dessa hör förslagen om folkmotioner och formalisering av 

medborgardialoger. Dessa förslag handlar i grunden om att 

minska representativiteten i det politiska systemet, och det finns 

skäl att tvivla på om de får den effekt som utredaren avser. 



 Sammanträdesprotokoll 

Nr 05/2016 

Sida 29 (40) 

2016-05-19 

 

 

 

 

Utbildningsnämnden 

 

stockholm.se 

 

 

I betänkandet uppmanas de politiska partierna att överväga en 

begränsning av antalet mandatperioder som en person kan 

inneha ett uppdrag som ordförande. Skälet till denna uppmaning 

är begripligt. Den elitisering och maktkoncentration som 

beskrivs är på sina håll en realitet. Ökad statlig styrning och 

offentlig reglering av partiorganisationerna är emellertid inte 

lösningen. I grunden är det viktigt att väljare kan utse sina 

företrädare, och det är väljarnas förtroende som bör vara 

vägledande i dessa frågor, som för partiernas del är mycket 

angelägna. 

 

Möjligheten att hålla allmänpolitiska debatter i 

kommunfullmäktige bör vara en självklarhet med hänsyn till det 

kommunala självstyret. Å andra sidan kan det minska väljarnas 

förståelse för det politiska systemet om nationella frågor 

debatteras på kommunal nivå, trots att den formella makten över 

dem finns i riksdagen. Samtidigt bör inte denna risk överdrivas. I 

grunden är en livlig samhällsdebatt på alla samhällsnivåer 

önskvärd.  

 

Frågan om rösträttsåldern vid kommunala val är inte alldeles enkel, 

även om utredningen kommit till en relativt balanserad slutsats. Att 

på prov ge kommuner möjlighet att frivilligt sänka rösträttsåldern 

till 16 år är rimligt med hänsyn till ett utbrett kommunalt 

självstyre. Att separera rösträttsåldern från myndighetsåldern, som 

ju utgör gräns för en persons valbarhet är inte konsekvent. Att den 

som är betrodd att välja också bör ha rätt att väljas är en rimlig 

princip. 
 
Ersättaryttrande 
Christian Carlsson (KD) hänvisade till reservationen från 

Moderaterna. 
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§ 13   

Stockholms stads EU-policy 

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr 171-1890/2015 
 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

19 april 2016, dnr 1.6.1-2464/2016. 

 

För att Stockholm ska nå framgång i sitt EU-policyarbete 

behöver kommunfullmäktige klargöra stadens övergripande 

inställning till det europeiska samarbetet. I budget för 2015 fick 

kommunstyrelsen i uppdrag att revidera stadens nu gällande 

EU-policydokument. 

 

”Stockholms stads EU-policy” föreslås därför ersätta ”Policy 

om EU-politik med påverkan på Stockholm och stockholmarna” 

(dnr 024-2011/2011). Vidare föreslås att utbildningsnämnden 

med flera nämnder och bolag uppdras att - med utgångspunkt i 

stadens övergripande policy - och i nära samverkan med 

kommunstyrelsen, utarbeta och anta egna riktlinjer för sitt EU-

policyarbete.  

 

Förvaltningen ställer sig positiv till förslagen. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom grundskoleavdelningen i samverkan 

med gymnasieavdelningen. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Yrkande 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

 

Vice ordföranden Lotta Edholm (L), ledamoten Markus 

Nordström (M) och tjänstgörande ersättaren John Kåberg (C) 

framlade ett eget förslag till beslut och yrkade bifall för detta. 
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Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med hans yrkande. 

 
Reservation 

Markus Nordström m.fl. (M), Lotta Edholm m.fl. (L) och John 

Kåberg (C) reserverade sig mot nämndens beslut till förmån för 

eget förslag: 

 

att  avslå förvaltningens förslag till beslut. 

att  som svar på remissen från kommunstyrelsen anförs 

följande: 

 

Stadens gällande EU-policy antogs av kommunfullmäktige 

2013. Vi anser inte att majoriteten har presenterat något relevant 

eller adekvat skäl att revidera den policyn. I synnerhet anser vi 

att de förändringar som nu föreslås går i fel riktning. Om en 

revidering ska genomföras bör det ske genom att bygga vidare 

på den gällande policyn, exempelvis gällande möjligheten att ta 

social hänsyn vid upphandling. 

 

Det är angeläget att Stockholms stad har en stadsövergripande 

policy för stadens inställning till det europeiska samarbetet. Vi 

anser att stadens inställning till samarbetet inom Europeiska 

Unionen ska vara positiv och att detta behöver komma till 

tydligare uttryck än i det föreliggande förslaget. Denna positiva 

grundinställning ska samtidigt vägledas av den fördragsfästa 

subsidiaritetsprincipen om att beslut ska fattas så nära 

medborgarna som möjligt – på nationell eller kommunal nivå. 

 

Det europeiska samarbetet utsätts för närvarande för betydande 

prövningar i migrationskrisens spår. Samtidigt visar 

utvecklingen i vår omvärld att behovet av gemensamma 

europeiska lösningar är lika stort som någonsin förr. Särskilt 

avser detta migrations-, säkerhets- och miljöpolitiken. 

 

Också den stagnerande ekonomiska utvecklingen i Europa 

fordrar nya lösningar. För att skapa förutsättningar för 

ekonomisk tillväxt, välståndsutveckling och sysselsättning i hela 

Europa krävs att den inre marknaden och den fria rörligheten för 

varor, tjänster, personer och kapital inom unionen upprätthålls 

och utvecklas. 

 

För Stockholms stads vidkommande anser vi således alltjämt att 

de nu gällande tre principerna för stadens EU-arbete fortsatt ska 

gälla. Dessa tre, ömsesidigt förstärkande, principer är följande: 

 

1. Beslut ska fattas på rätt politisk nivå. 

2. Valfrihet, kostnadseffektivitet och miljö. 
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3. EU:s politik ska vara välavvägd och välunderbyggd. 

 

 

1. Beslut ska fattas på rätt politisk nivå 

Staden ska driva följande positioner: 

- Staden har en positiv grundsyn på EU-samarbetet. 

- EU bör fokusera sina insatser på de områden där 

unionspolitik har ett mycket tydligt mervärde, jämfört med 

kommunal och nationell politik. 

- EU:s budget bör minskas och skattebetalarnas pengar 

värnas. 

 

2. Valfrihet, kostnadseffektivitet och miljö 

Staden ska driva följande positioner: 

- EU:s fokus bör ligga på fullbordandet av den inre 

marknaden och på fortsatt utveckling av miljöpolitiken. 

- Det primära syftet med all offentlig upphandling bör vara att 

ge skattebetalarna varor och tjänster av hög kvalitet till 

lägsta acceptabla kostnad. Det är angeläget att regelverket 

ger staden möjlighet att välja miljövänliga lösningar, utan att 

slå fast detta som ett tvingande krav. 

- Staden ställer sig avvisande till att ge offentliga myndigheter 

större möjlighet att ge stöd som hotar att snedvrida 

konkurrensen. 

 

3. EU:s politik ska vara välavvägd och välunderbyggd 

Staden ska driva följande positioner: 

- EU:s politik bör bygga på omfattande 

konsekvensbedömningar och samråd. 

- EU ska lagstifta endast om det är absolut nödvändigt för att 

uppnå de eftersträvade målen. Frivilliga insatser bör alltid 

föredras framför nya EU-lagar. 

 

Med hänvisning till det ovanstående anser vi 

sammanfattningsvis att det föreliggande förslaget till ny EU-

policy bör avslås. Istället bör nu gällande policy fortsatt gälla. 

En eventuell översyn av gällande policy bör ske utifrån 

ovanstående utgångspunkter. 

 
Ersättaryttrande  

Christian Carlsson (KD) hänvisade till reservationen gemensamt 

från Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet. 
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§ 14   

Personalpolicy för Stockholms stad 

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr 1.6.1-2001/2016 
 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

2. Att därutöver skicka med följande tillägg: 

Det är bra att det i förslaget till personalpolicy konstateras att all 

personal tillsammans skapar en klimatsmart stad som utmärks 

av social, ekonomisk och demokratisk hållbarhet. Vi saknar 

dock att även ekologisk hållbarhet lyfts upp i detta 

sammanhang. Ekologisk hållbarhet inbegriper många 

miljöfrågor som inte är direkt kopplade till klimatfrågan. Därför 

anser vi att både arbetet för att skapa en klimatsmart stad och en 

ekologisk hållbar stad ska finnas med i personalpolicyn. Därmed 

föreslår vi att ekologisk hållbarhet läggs till i personalpolicyn 

där de andra hållbarhetsområdena också nämns.  

3. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

26 april 2016, dnr 1.6.1-2001/2016. 

 

I kommunfullmäktiges budget för 2015 gavs kommunstyrelsen i 

uppdrag att ta fram en reviderad personalpolicy som syftar till 

ett jämställt och hållbart arbetsliv som ger medarbetarna goda 

förutsättningar att upprätthålla en hög kvalitet i verksamheten. I 

uppdraget angavs att personalpolicyn skulle tas fram i nära 

samarbete med stadens medarbetare och fackliga organisationer. 

Under arbetets gång har totalt 300 personer varit involverade i 

framtagandet av förslaget.  

 

Utbildningsförvaltningen anser att förslaget till reviderad 

personalpolicy är konkret, kortfattat och bra. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för personal och 

kompetensförsörjning i samverkan med grundskoleavdelningen 

och gymnasieavdelningen. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen.  

2. Beslutet justeras omedelbart. 
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Yrkande 

Ordföranden Olle Burell (S) och ledamöterna Ingegerd 

Akselsson Le Douaron (MP) och Edith Ringmar af Forselles (V) 

framlade ett eget föreslag till beslut och yrkade bifall till detta. 

 

Vice ordföranden Lotta Edholm (L), ledamoten Markus 

Nordström (M) och tjänstgörande ersättaren John Kåberg (C) 

framlade ett eget förslag till beslut och yrkade bifall för detta. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med gemensamma 

yrkandet från Socialdemokraterna, Miljöpartiet och 

Vänsterpartiet. 

 
Reservation 

Markus Nordström m.fl. (M), Lotta Edholm m.fl. (L) och John 

Kåberg (C) reserverade sig mot nämndens beslut till förmån för 

eget förslag: 

 

att  delvis godkänna kontorets förslag till beslut. 

att  därutöver anföra: 

 

Stadens medarbetare arbetar på uppdrag av stockholmarna. 

Arbetet finansieras av skattemedel och ställer höga krav på en 

tillförlitlig service som präglas av hög kvalitet och 

tillgänglighet. Det är den enskilde som ska stå i centrum för allt 

arbete i staden. Stockholm ska fortsätta att utvecklas till en 

internationell storstad där kvalitet, valfrihet och mångfald är i 

fokus för samtliga stadens verksamheter. Kvalitetsutveckling 

och innovationskraft i den offentliga servicen blir bäst när olika 

aktörer tillåts utveckla egna sätt att möta stockholmarnas 

önskemål och behov. 

 

För att kunna forma Stockholm till en stad i världsklass och 

tillförsäkra den service som lägger grunden för en attraktiv stad 

som utmärks av trygghet, mångfald och konkurrenskraft krävs 

kompetenta medarbetare, ett effektivt och framsynt ledarskap 

samt en god arbetsmiljö för anställda i de verksamheter som 

staden finansierar. Därför är det beklagligt att det föreliggande 

förslaget till personalpolicy för Stockholms stad, som ska ange 

vilka krav och förväntningar staden som arbetsgivare har på 

medarbetare och chefer, inte håller en tillräckligt hög 

ambitionsnivå. 

 

Ett gott ledarskap är omistligt för att tillgodose medborgarna en 

god service, möta de behov som finns och utveckla staden 

framåt. I den rödgrönrosa majoritetens förslag till 
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personalpolicy råder dock en avsaknad av ett helhetsperspektiv 

kring ledarskapets roll. Bristande ledarskap har visat sig vara 

synonymt med hög sjukfrånvaro, medan ett gott ledarskap 

skapar en kreativ miljö och en effektiv organisation som stärker 

medarbetarnas drivkrafter och kompetens och därmed 

verksamhetens kvalitet. Med den ökande sjukfrånvaron bland 

stadens medarbetare och den höga personalomsättningen inom 

vissa förvaltningar räcker det inte med ett andefattigt dokument 

som inte dryftar många ord om betydelsen av ett effektivt 

ledarskap. Förslaget saknar också konkretion kring 

medarbetarnas roll och förutsättningar i relation till stadens mål 

och stockholmarnas behov och förväntningar. För att värna om 

stadens anställda och deras arbete för stockholmarnas bästa är 

en aktiv personalpolitik och ett modernt ledarskap avgörande. 

Den aktiva personalpolitiken måste ha tydliga gemensamma mål 

men även följas upp av ett tydligt ledarskap på lokal nivå. 

 
Ersättaryttrande 

Jenny Sandsten (Fi) instämde i nämndens beslut utifrån det 

gemensamma förslaget till beslut från Socialdemokraterna, 

Miljöpartiet och Vänsterpartiet. 

 
Ersättaryttrande  

Christian Carlsson (KD) hänvisade till reservationen gemensamt 

från Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet. 
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§ 15   

Yttrande över Montessoriförskolan Giraffens överklagande 

av nämndens beslut 

Beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar samt åberopar det som 

yttrande till Förvaltningsrätten i Stockholm i mål nr 8708-

16, avdelning 33. 

2. Stadsledningskontorets juridiska avdelning får i uppdrag att, 

i enlighet med tidigare utfärdad fullmakt, föra 

utbildningsnämndens talan. 

3. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

11 maj 2016, dnr 1.8.1-3206/2016. 

 

Utbildningsnämnden fattade den 14 april 2016 beslut om 

föreläggande förenat med vite om att huvudmannens förskola 

inte tar emot barn från ett års ålder. Huvudmannen har den 27 

april 2016 överklagat nämndens beslut och begärde samtidigt 

inhibition av nämndens beslut. Förvaltningsrätten i Stockholm 

har den 29 april 2016 beslutat inte inhibera nämndens beslut och 

har den 2 maj 2016, i mål nr 8708/16, avdelning 33, förelagt 

utbildningsnämnden att yttra sig över inlämnat överklagande.  

 

För kännedom har huvudmannen för förskolan den 2 maj 2016 

till förvaltningen, inom utsatt tid, redovisat att förskolan ska 

ändra sina köregler och ta emot barn från ett års ålder. 

Huvudmannen har därmed efterkommit föreläggandet. I det nu 

aktuella målet kvarstår dock nämndens inställning att det funnits 

grund för föreläggandet och att överklagandet därför ska avslås. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom förskoleavdelningen. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar samt åberopar det som 

yttrande till Förvaltningsrätten i Stockholm i mål nr 8708-

16, avdelning 33. 

2. Stadsledningskontorets juridiska avdelning får i uppdrag att, 

i enlighet med tidigare utfärdad fullmakt, föra 

utbildningsnämndens talan. 

3. Beslutet justeras omedelbart. 
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Utbildningsnämnden 

 

stockholm.se 

 

Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta.  
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§ 16   

Överklagande av förvaltningsrättens dom  

Beslut 

1. Utbildningsnämnden överklagar Förvaltningsrätten i 

Stockholms dom den 3 maj 2016 i mål 5636-16 och yrkar att 

Kammarrätten i Stockholm fastställer utbildningsnämndens 

beslut från den 26 februari 2016. 

2. Utbildningsnämnden begär anstånd med att utveckla 

grunderna för överklagandet samt skäl för prövningstillstånd 

till den 3 juni 2016. 

3. Stadsledningskontorets juridiska avdelning får i uppdrag att, 

i enlighet med tidigare utfärdad fullmakt, föra 

utbildningsnämndens talan. 

4. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

19 maj 2016, dnr 1.8.1-1948/2016. 

 

Utbildningsnämnden, genom vice ordföranden, beslutade den 26 

februari 2016 att stänga av en elev fram till och 30 juni 2016. 

Den 3 maj upphävde Förvaltningsrätten i Stockholm nämndens 

beslut. Förvaltningen anser att nämndens beslut om avstängning 

av aktuell elev ska stå fast. Det finns anledning att pröva 

riktigheten i förvaltningsrättens dom och förvaltningen anser att 

nämnden ska överklaga förvaltningsrättens dom. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom gymnasieavdelningen i samverkan 

med avdelningen för ekonomi och styrning och 

stadsledningskontorets juridiska avdelning. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden överklagar Förvaltningsrätten i 

Stockholms dom den 3 maj 2016 i mål 5636-16 och yrkar att 

Kammarrätten i Stockholm fastställer utbildningsnämndens 

beslut från den 26 februari 2016. 

2. Utbildningsnämnden begär anstånd med att utveckla 

grunderna för överklagandet samt skäl för prövningstillstånd 

till den 3 juni 2016. 

3. Stadsledningskontorets juridiska avdelning får i uppdrag att, 

i enlighet med tidigare utfärdad fullmakt, föra 

utbildningsnämndens talan. 

4. Beslutet justeras omedelbart. 
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Utbildningsnämnden 

 

stockholm.se 

 

Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta.  
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§ 17   

Övriga frågor 

Skrivelse från Moderaterna, Liberalerna, Centerpartiet och 

Kristdemokraterna om ”Planer för Norra Reals grusplan” 

lämnades in. 

 

Skrivelsen överlämnades till förvaltningen för beredning. 

 


